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رئیس بانک مرکزی ایران سال گذشته و در م
روز میلاد امام رضا)ع( پیــش از آنکه این 
مســئولیت را بپذیرد، به مشهد آمده بود و 
دیروز نیز بعد از گذشت یک سال، روز میلاد 
امام هشــتم)ع( به مشــهد آمد. شاید این 
قراری میان او با امام مهربانی بوده است تا 
بیاید و گــزارش عملکردش را بعد از یک ســال به 

امام)ع( ارائه کند.
عبدالناصر همتی روز گذشــته در جلســه ســتاد 
فرماندهــی اقتصاد مقاومتی اســتان کــه بیش از 
3 ســاعت به طول انجامید، رو در رو با نمایندگان 
تشــکل های بخش خصوصی و مسئولان عالی رتبه 
اقتصادی اســتان گفت وگو کرد و به درخواست ها و 
سؤالات آنان پاسخ داد. تک نرخی شدن ارز، کنترل 
نقدینگی، اعطــای اختیارات بــرای واردات ریالی 
نهاده های دامی به اســتان، واگــذاری واحدهای 
تملیکی بانک های استان به شهرداری، ایجاد صرافی 
بانک ها در استان و افزایش سقف تسهیلات بانکی در 

استان از جمله موضوعات این نشست بود.

z تک نرخی شدن ارز

همتی در این جلسه گفت: تصور یک سال پیش ما با 
آنچه که امروز وجود دارد، بسیار فرق داشت. آن زمان 
من نیز بسیار نگران بودم و حتی برخی شب ها خوابم 
نمی برد، اما اکنون بعد از یک سال تلاش، بازار ارز به 
ثبات رسیده، تورم نقطه به نقطه کاهش یافته و نرخ 

تورم نیز کنترل شده است.
او اضافه کرد: یکــی از مأموریت های ما حفظ ارزش 
پول ملی اســت که این مأموریت ابزارهایی دارد و 
یکی از این ابزارها کنترل نقدینگی و تورم اســت. 
تورم چیزی جز افزایش نسبی قیمت ها نیست. وقتی 
تقاضای پول زیاد باشد، اگر تولید متناسب با افزایش 
نقدینگی رشد پیدا نکند، شوک جدید تورمی ایجاد 
خواهد شد. بسیاری در مورد چرایی ادامه سیاست 
ارز 4200 تومانی سؤال می کنند. واقعیت این است 
که ما نیز خواهان تک نرخی شــدن ارز هستیم، اما 
اکنون کشور در شرایط ثبات اقتصادی قرار دارد و بر 

هم زدن این آرامش عاقلانه نیست.

z اختیارات ویژه به استاندار برای واردات ریالی

وی با بیان اینکه باید وابستگی  کشور را به واردات و 
ارزهای خارجی کم کنیم، گفت: در حوزه کشاورزی 
یکی از مشکلات کشور تأمین نهاده های دامی است 
که از طریق کشورهای خارجی مثل برزیل و شیلی و 

با یورو وارد می شود.
علیرضا رزم حسینی، استاندار خراسان رضوی، نیز در 

این باره گفت: در استان این آمادگی را داریم که 400 
هزار تن نهاده  دامی را از کشورهای همسایه و با ریال 
وارد ایران کنیم، اما برای این کار اجازه قانونی نداریم.
همتی نیز در پاسخ به اســتاندار گفت: من به عنوان 
مســئول بانک مرکزی این آمادگی را دارم تا به هر 
استانی که بتواند کالاهای اساسی را بدون وابستگی 
به ارز وارد کند، کمک کنم. منافع برخی از شرکت ها 
در این است که واردات به صورت فعلی انجام شود، اما 
از آن ها نمی ترسیم و تمام تلاش ما کاهش وابستگی 
ارزی و واردات است. وی از افزایش اختیارات استاندار 
خراسان رضوی برای واردات ریالی نهاده های دامی 

نیز استقبال کرد.

z  آمادگی شهرداری برای تحویل واحدهای تملیکی

بانک ها

محمدرضا کلائی، شهردار مشهد، نیز در این جلسه 
برای کمک به نظــام بانکی اعــلام آمادگی کرد و 
گفت: این امــکان را داریم که مجمــوع واحدهای 
تملیکی بانک ها در اســتان را به صــورت یک جا در 
قالب قراردادی مشخص از نظام بانکی بگیریم و به 

پیمانکاران  خود واگذار کنیم.
رئیس بانک مرکزی نیز در پاســخ به این پیشنهاد 
شهردار مشهد، گفت: نحوه تسویه املاک تملیکی 
پیشنهاد خوبی اســت که باید این مسئله در تهران 

مطرح شود.
همچنین همتی موافقت خود را با درخواست کلائی 
مبنی بر تمدید یک ماهه فرصت استفاده از ظرفیت 
اوراق مشارکت مربوط به قانون برنامه و بودجه سال 
97 اعلام کرد. بر این اســاس شــهرداری مشهد تا 
پایان مردادمــاه برای انتشــار 730 میلیارد تومان 
اوراق مشــارکت مربوط به پروژه های قطارشهری 
 از محل سقف مجاز قانون ســال 97 فرصت خواهد

 داشت.

z افزایش فروش نفت

رئیس بانک مرکزی با اشاره به نگرانی یکی از فعالان 
بخش خصوصی درباره چاپ پول بی پشــتوانه برای 
تأمین کسری بودجه دولت، گفت: اصلا قرار نیست 
بانک مرکزی با چاپ پول کسری بودجه 100هزار 
میلیارد تومانی دولت را جبران کند. در طرح اصلاح 
ساختار بودجه کشور، سقف بودجه 62 هزار میلیارد 
تومان پایین آورده شده است و همچنین راهکارهایی 
تعبیه شده که هزینه ها کاهش پیدا کند. البته ما به 
دولت برای تأمین منابع کمک می کنیم، اما این گونه 
نخواهد بود که کسری آن را ما تأمین کنیم. همچنین 
خبر دارم در روزهــای اخیر فروش نفت نیز افزایش 
پیدا کرده و این یکی از راه های تأمین کسری بودجه 

است.
همتی ادامه داد: همچنین قرار شــده اســت برای 
برطرف شــدن این کســری، دولت اوراق بیشتری 
منتشر کند. سال گذشــته نیز رهبر معظم انقلاب 
مجوزی برای برداشــت از صندوق ذخیره ارزی به 
میزان 12 میلیارد دلار را دادند که با مجوز ایشــان 
قرار شد امســال از این رقم برای جبران کسری ها 

استفاده شود.

z کنترل نقدینگی

وی افزود: برای بانک مرکزی تأمین کالاهای اساسی، 
تأمین مواد اولیه کارخانجات و ثبات بازار مهم است 
و این را با چنگ و دندان حفظ می کند. سال گذشته 
سرانجام ما این شرایط خاص را لمس کردیم. برای 
نرخ ریال نیز بسیار حساسیت داریم. در حال حاضر 
میزان نقدینگی ما به 2000 هــزار میلیارد تومان 
رسیده است. باید این نقدینگی کنترل و هدایت شود.

رئیس بانک مرکزی خاطرنشان کرد: رئیس جمهور 
اجازه جلوگیری از رشد نقدینگی را به ما داده است. 
همچنین بر اساس دستور مقام معظم رهبری کمیته 

نقدینگی در بانک مرکزی ایجاد شده که وظیفه دارد 
برای کنترل نقدینگی کشــور طرح ارائه کند. یکی 
از طرح های ما در این مســیر این است که از سامانه 
فاکتورینگ استفاده کنیم. این سامانه در واقع همان 

LC داخلی، البته به ریال است.
همتی ادامــه داد: بازار متشــکل ارزی نیز به زودی 
راه اندازی خواهد شد. تنها علت تأخیر آن نیز برخی 
ارزیابی هاست تا به من ثابت شود که این بازار مشکلی 

برای کشور ایجاد نمی کند.

z افزایش سقف تسهیلات بانکی در استان

وی با اشاره به درخواســت دبیر شورای هماهنگی  
بانک های اســتان برای افزایش سقف مجاز اعطای 
تسهیلات از سوی بانک های اســتانی، تأکید کرد: 
فرض کنیم که سطح اعتباری بانک ها زیاد شود؛ آیا 
منابع برای اعطای تسهیلات دارند؟ منابع بانک ها باید 
از طریق سپرده ها ایجاد شود. در حال حاضر نسبت 

تسهیلات به سپرده ها در کشور 80 درصد است.
همتی اضافه کرد: همچنین نیازی به ایجاد صرافی 
در استان ها دیده نمی شــود و بهترین راهکار برای 
جبران نبود صرافی در استان ها این است که صرافی 
بانک ها در کشور، مجوز ایجاد شعبه در استان ها را به 
دست آورند. همچنین تأکید ما این است که اطلاعات 
بانک های خصوصی در اختیار کمیسیون هماهنگی 
بانک های استان قرار گیرد. حق اولیه استاندار است 
که بداند بانک های استان چقدر سپرده جمع آوری 

کرده اند.
اســتاندار خراســان رضوی نیز در جلســه ســتاد 
فرماندهی اقتصــاد مقاومتی اســتان گفت: کلید 
توســعه در دســت ســرمایه گذاران و کارآفرینان 
اســت. برای جلب مشــارکت فعالان اقتصادی در 
امر توسعه، پیشــرفت، رشد اقتصادی، اشتغال زایی 
و کارآفرینی باید پیــش روی آن ها فرش قرمز پهن 
 کنیــم و موانع موجود در مســیر کاری شــان رفع

 شود.
رزم حســینی تصریح کرد: با اجــرای الگوی مثلث 
توســعه اقتصادی-فرهنگی در خراســان رضوی، 
همدلی و همراهی بسیار خوبی بین ارکان حاکمیت 
ایجاد شده اســت؛ به طوری که آقای رئیس جمهور، 
اعضای کابینه دولت، رؤسای قوای مقننه و قضائیه، 
نمایندگان مجلس شورای اســلامی و ائمه جمعه 
حمایت ویژه ای از برنامه های اقتصادی در اســتان 
دارند. وی افزود: همواره تلاش کرده ایم از حاشیه های 
سیاسی که فرصت پیشرفت و توســعه را از استان 
می گیرد، پرهیز شود و بیش از پیش در مسیر تحقق 
همدلی و هم زبانی میان ارکان حاکمیت گام برداشته 

شود. 

06

روزنــــامــــه 
ـــید  شــــهر امـ
و زنــــدگــــی

هر
 ش

اد
ص

قت
ا

حفظ ثبات بازار با چنگ و دندان
رئیس کل بانک مرکزی در مشهد تأمین کالاهای اساسی، مواد اولیه کارخانه ها و ثبات بازار را خط قرمز  دولت دانست

 عباس قبادی، معــاون بازرگانی 
داخلی وزارت صنعت، معدن و تجارت: 3 
سناریو برای قیمت جدید نان پیش بینی شده 
است. از 3 سناریوی موجود احتمال افزایش 
قیمت بیســت وپنج درصدی نان مورد توافق 
است و در آینده نزدیک، این طرح برای تأیید 

به هیئت دولت ارائه خواهد شد.

 افشــین اکبری، رئیس اتحادیه 
صنف خدمات تلفن همراه و تجهیزات 
مخابراتی مشــهد: واردات دستگاه تلفن 
همراه و ثبت آن در ســامانه مســافری، نفع 
بیشتری برای مســافر در مقایسه با واردات 
قانونی آن از طریق شــرکت های واردکننده 
دارد و واردات چمدانــی ارزان تــر از واردات 

قانونی دستگاه تلفن همراه شده است.

 معاون بهبود تولیــدات گیاهی 
سازمان جهاد کشــاورزی استان: 355 
هزار تن گندم از زمان آغــاز خرید تضمینی 
این محصول، امســال تاکنون از کشاورزان 
گندم کار خراســان رضوی در سطح استان 

خریداری شده است.

  علی رسولیان، معاون هماهنگی 
امور اقتصادی استاندار: اکنون نرخ بیکاری 
استان 9/4 درصد است و براساس برنامه ای 
که در سال جاری تدوین شده، امید می رود 
این نرخ به 8/5 درصد کاهش یابد.باید تلاش 
کنیم با ایجاد 706 هزار شغل دیگر در استان، 

نرخ موجود بیکاری کمتر شود

 بر اســاس ارزیابی های صورت گرفته، 
خریدار 38 هزار ســکه از بانک مرکزی باید 
حدود 9 میلیارد و 500 میلیون تومان مالیات 
بپردازد. البته این رقم در برابر 105 میلیارد 
تومان سودی که این فرد می برد رقم چندانی 

نیست!

 درحالــی بدهــی هزارمیلیــاردی 
شرکت خودروسازی سایپا به بیمه ها موجب 
توقف صــدور بیمه نامه بــرای خودروهای 
صفر شده که بیمه مرکزی اعلام کرده است: 
شرکت ســایپا حق بیمه را از مردم دریافت 
کرده اما به حساب شــرکت های بیمه واریز 
نکرده اســت. این در حالی اســت که مردم 
در زمــان بروز حادثه، خســارت خــود را از 

شرکت های بیمه مطالبه می کنند.

 دیگه چه خبر؟

سهم اندک استان از انرژی های پاک
انتقاد معاون استاندار از بی توجهی به انرژی خورشیدی و بادی

به طور متوسط، ســالانه 350 روز آفتابی با 
حرارت متوسط در خراســان رضوی وجود 
دارد که تابش آفتاب آن مناســب مولدهای 
خورشیدی است. در اســتان درجه حرارت 
خورشید به میزان استان های کویری مانند 
یزد نیست و چون افزایش حرارت بازده تولید 
نیروگاه های خورشیدی را کاهش می دهد، 
تولید انرژی خورشیدی در خراسان رضوی 
به مراتب بهتر از اســتان های دیگر ا ست. در 
حوزه انرژی باد نیز 2 حوزه بادخیز در خراسان 
رضوی شــامل مناطقی در شهرستان های 
خــواف و بینالود وجــود دارد. کانــال باد با 
وزش دائم و ظرفیــت 52 درصد در منطقه 
نشــتیفان خواف در دنیا کم نظیر است زیرا 
میانگین ضریب ظرفیت این کانال ها در دنیا 
بین 20 تا 30 درصد می باشــد. با این حال، 
تاکنــون آن گونه که انتظار می رفته اســت، 
این ظرفیت های استان بالفعل نشده است . 
همین مسئله سبب شــد معاون هماهنگی 

امور اقتصادی اســتاندار خراسان رضوی به 
این مســئله انتقاد کند. به گزارش اداره کل 
روابط عمومی استانداری، علی رسولیان در 
مراسم افتتاح نیروگاه خورشیدی پنج مگاواتی 
علی آباد شهرستان خواف که با حضور معاون 
وزیر نیرو و رئیس ساتبا، امام جمعه شهرستان 
خواف و دیگر مســئولان محلی برگزار شد 
گفت: خراسان رضوی در تولید برق ناشی از 
انرژی های خورشیدی و بادی تا کنون موفق 
نبوده است. وی افزود: در همسایگی ایران، بازار 
مصرف بزرگی به نام افغانستان داریم و آن ها 
آمادگی دارند از ظرفیت عظیم موجود در این 
منطقه استفاده کنند. وی ادامه داد: با توجه به 
اینکه در منطقه ای مثل خواف زیرساخت ها 
فراهم است، فرصت بسیار خوبی وجود دارد تا 
نیاز بازار بزرگ افغانستان به برق را تأمین کنیم. 
به همین منظور، اگر بتوانیم از سرمایه گذاران 
حمایت کنیم، به یــک خروجی خوب منتج 

خواهد شد.

مالیات در اتاق شیشه ای
استاندار:مردم باید از نحوه هزینه کرد مالیات پرداختی اطلاع پیدا کنند

بررسی ها نشــان می دهد در دهه های اخیر 
اطلاع رسانی کم رنگ درباره چگونگی هزینه 
کرد درآمدهای مالیاتی سبب شده است میزان 
مشارکت اجتماعی در پرداخت مالیات کمتر 
از هدف تعیین شده رشــد یابد. کارشناسان 
معتقدند شفافیت در حوزه هزینه کرد مالیات 
می تواند سبب تشویق شهروندان به پرداخت 
مالیات شود.این موضوعی است که استاندار 
خراسان رضوی هم در دیدار با مدیرکل امور 
مالیاتی اســتان برآن تاکید کرد.به گزارش 
اداره کل روابط عمومی استانداری ، علیرضا 
رزم حســینی گفت: مردم برای تشویق به 
پرداخت مالیات در موعد مقرر، باید از نحوه 
هزینه کرد مالیات پرداختی اطلاع یابند.وی 
اظهار کرد: امروزه در کشــور های پیشرفته، 
مالیات بر ارزش افزوده معادن، کشــاورزی 
و صنایع و مالیات بر مصــرف، 2 ابزار تأمین 
هزینه های دولت به شمار می رود.وی افزود: 
در کشورهای توسعه یافته، حکومت ها خود 
را نیازمند مالیات پرداختی مردم می دانند اما 
در کشورهای متکی به درآمدهای نفتی مانند 
ایران، به ضرورت مشــارکت مردم در تأمین 
هزینه های اداره کشــور از طریق پرداخت 
مالیات توجه چندانی نمی شــود. استاندار 
خراسان رضوی با تأکید بر لزوم نهادینه سازی 
فرهنگ پرداخت بموقــع مالیات در جامعه 

تصریح کرد: در بســیاری از موارد، کسری 
بودجه دولت از محل منابع حاصل از فروش 
و صادرات نفت تأمین می شود در حالی که 
باید با فرهنگ سازی مالیاتی، زمینه مشارکت 
بیش از پیش مــردم در اداره امور کشــور را 
فراهم کرد.وی ادامــه داد: هم اکنون مالیات 
دریافتی از بخش های معدن و کشــاورزی 
مربوط به فروش خام مواد معدنی و محصولات 
کشاورزی است در حالی که بر اساس تجربه 
کشورهای پیشرفته، با ایجاد ارزش افزوده و 
فراوری این اقلام، می توان درآمد بیشــتری 
کسب و به همان نسبت، مالیات بیشتری هم 
وصول کرد.رزم حسینی ادامه داد: در دولت 
یازدهم بنا بود مــدل هزینه درآمد در برخی 
از اســتان ها به صورت آزمایشی اجرا شود تا 
تلاش مدیران استانی در راستای ارتقای فضای 
کسب و کار و کسب درآمد بیشتر افزایش یابد 
اما این مهم تاکنون محقق نشده است. استاندار 
خراسان رضوی ارتقای فرهنگ مالیاتی را هم 
یک ضرورت برشــمرد و گفت: مردم از نحوه 
هزینه کرد مالیات بــر ارزش افزوده ای که به 
شهرداری ها و دهیاری ها پرداخت می شود 
مطلع نیستند. شهرداری مشهد می تواند به 
صورت ابتکاری تابلوی اطلاع رســانی نحوه 
هزینه کرد مالیاتی پرداخت مردم را در محلات 

نصب کند.

1398 تیـــر   24
12 ذی القعده 1440 
شــــماره 2873

2شنبه

2 شعبه اقماری تأمین اجتماعی در مشهد  افتتاح شد

روز گذشته شــعب اقماری تأمین اجتماعی 
کارگران ساختمانی و پایانه بار در مشهد افتتاح 
شد. سید محسن نظام خیرآبادی، مدیر کل 
تأمین اجتماعی خراسان رضوی، در مراسم 
افتتاح این شــعب گفت: اگرچه ســازمان به 
ســمت خدمات غیرحضوری قدم برداشته 
است، با توجه به تعداد چشــمگیر کارگران 
ســاختمانی و رانندگان باربری، این شــعب 
اقماری به منظور رضایتمندی و جلوگیری از 
رفت وآمدهای متعدد بخش مهمی از مخاطبان 
و تمرکز در ارتباط با سازمان و همچنین ارائه 
خدمات دایر شده است.رئیس هیئت مدیره 

کانون انجمن های صنفی کارگران ساختمای 
کشــور نیز گفت: اهتمام به دغدغه های قشر 
زحمت کش کارگران ســاختمانی از ســوی 
سازمان تأمین اجتماعی شایان تقدیر است. 
امیدوارم بتوانیم در بستر تعاملات و همراهی، 
زمینه مقبولیت سازمان را بیش از پیش فراهم 
آوریم. اکبر شوکت افزود: ما به عنوان شریک 
ســازمان تأمین اجتماعــی، از حق و حقوق 
بیمه شــدگان و کارگران دفاع خواهیم کرد. 
کمک به معیشت افراد تحت پوشش تأمین 
اجتماعی کمک به معیشت بیش از 42 میلیون 

نفر از مردم است.
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